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Odbory žádají minimální 
mzdu 12 500 korun
Nejnižší odměna za práci 
by podle odborů měla 
napřesrok vzrůst alespoň 
o 1500 korun. Premiér 
zvýšení minimální mzdy 
podporuje, vláda by o jejím 
případném růstu měla 
rozhodnout do poloviny 
roku. str. 2

Bolesti zad mohou přijít 
podniky draho
Ministerstvo práce a sociál- 
ních věcí navrhlo zařadit 
chronické potíže bederní 
páteře z přetěžování mezi 
nemoci z povolání. Lékaři 
poukazují na problémy 
posoudit původ potíží 
a svazy zaměstnavatelů se 
bojí vysokých nákladů.
str. 6

Vládní fond chce koupit 
výrobu čipů od Toshiby
Nejlukrativnější část 
společnosti Toshiba, divizi 
počítačových čipů, by 
mohl koupit investiční 
fond INCJ, za nímž stojí ja-
ponská vláda. Ta se obává, 
aby výroba paměťových 
čipů nepadla do čínských 
rukou. str. 8
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Mayová žádá 
předčasné volby
Britská premiérka oznámila, že kvůli 
nejednotě parlamentu v otázkách 
odchodu země z EU chce 8. června 
uspořádat parlamentní volby.

ZAHRANIČÍ
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Slibem 
nezarmoutí
Ministr dopravy chce, 
aby senioři jezdili vlakem 
zdarma. Poslanci však už 
příslušný zákon do voleb 
neschválí.

BYZNYS
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TOMÁŠ PROUZA:

Vyhlášením předčasných voleb 
@theresa_may přiznává, že 
#Brexit žádný úspěch nebude. 
Až si Britové uvědomí dopady, 
šance její strany klesnou.

twitter.com/e15news

Obchodní řetězce využily 
změny loterijního zákona 

a začínají pořádat soutěže 
o mnohem hodnotnější 

ceny než dosud. Otevřel se 
také prostor pro nové firmy, 

které ve spolupráci s prodejci 
pořádají vlastní on-line hry. 

Velikost trhu aktéři odhadují 
na stamiliony korun ročních 

tržeb. BYZNYS / str. 6

Obchody roztáčejí 
stamilionové  
loterie
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Sdílená radost
Chtělo to odvahu. Můžeme si myslet cokoliv 
o nápadu britské premiérky Theresy Mayové 
na nové parlamentní volby, aby si ujasnila veřej-
nou a politickou podporu před začátkem jednání 
o brexitu. Možná kalkuluje s tím, že se opozice 
nezmůže na smysluplnou kampaň. Riskuje ale 
také, že část konzervativních voličů není nadšená 
z rozluky s unií a hlas jí nedá. Dovede si ale někdo 
představit, že by v Česku premiér sám od sebe při-
šel s předčasnými volbami, aby mu voliči potvrdili 
smysluplnost některého jeho nápadu?

Přišel čas na ověření jedné hypotézy. Novodobý 
turecký paša Recep Tayyip Erdogan dostal, co 
chtěl. Polovina tureckého lidu, nejspíš s určitou 
zákulisní dopomocí, mu dala obrovskou moc nad 
každodenním životem v Turecku. Do posledních 
chvil své venkovské ovce burcoval strašením 
evropskými nacisty. Teď se ukáže, jestli tato slova 
myslel vážně a Turecko se s „hnědou Evropou“ 
přestane bavit, nebo zda šlo jen o předreferendo-
vou manipulaci. Asi bude pravdivé druhé tvrzení. 
Půlce Turků to ale bude stejně jedno.

Bez appky ani ránu. Jak jen mohlo lidstvo přežít 
bez mobilních aplikací, takzvaných appek. Díky 
appce si lze splnit dětský sen a stát se včelařem, 
aniž byste o včelu jen zavadili. Bez appky se nedá 
běhat a jezdit na kole, protože smyslem pohybu 
není pohyb, ale sdílení výkonu na sociální síti. Tak 
už aby tady byla i appka na pravidelné vylučová-
ní. Koneckonců i to se dá sdílet.

n Premiér zvýšení mini-
mální mzdy podporuje, 
vláda by o jejím případ-
ném růstu měla rozhod-
nout do poloviny letošní-
ho roku. Tripartita bude 
o výši minimální mzdy 
jednat v květnu.

Jana Havligerová

Nejnižší odměna za práci v Čes-
ku by podle odborů napřesrok 
měla vzrůst alespoň o 1 500 ko-
run. „Vhodnější by ale bylo 
dorovnat ji až na úroveň Sloven-
ska,“ soudí předseda Česko-
moravské komory odborových 
svazů Josef Středula. Slováci 
s minimální mzdou nyní berou v 
přepočtu 11 745 korun měsíčně, 
tamní odbory však žádají, aby 
tento plat stoupl na 13 160 korun 
a dosáhl tak zhruba poloviny 
průměrné mzdy. 

Premiér Bohuslav Sobotka 
(ČSSD), se kterým odboráři 

včera o českých platech jednali, 
chce zajistit, aby minimální 
mzda činila nejméně 40 pro-
cent průměrné mzdy v Česku. 
V současnosti, kdy představuje 
částku 11 tisíc korun, je to asi 
osmatřicet procent průměr-
né mzdy. Je tak pátá nejnižší 
v Evropské unii. K tomu, aby 
minimální mzda před-
stavovala čtyřicet 
procent průměrné 
mzdy, se Sobotkův 
kabinet zavázal 
v programovém 
prohlášení 
vlády a v koaliční 
smlouvě.

Odbory jsou 
dlouhodobě 
nespokojené s tím, 
že jsou české mzdy 
pod evropským průměrem, 
a žádají jejich zvýšení. Podle 
Středuly lze sblížení mzdové 
úrovně v Česku s Evropskou 
unií nejlépe dosáhnout právě 
zvyšováním minimální mzdy, 
jejíž výše závisí na vládním 
rozhodnutí. 

Premiér na to reagoval: 
„Chceme, aby mzdy dohnaly 
produktivitu práce, kterou dnes 
pracovníci v České republice 
mají.“ Ke sbližování českých 
mezd s těmi v západní Evropě 
by podle něj společně se zvy-
šováním minimální mzdy měl 
přispět také růst platů státních 

zaměstnanců a podpora 
českého exportu. Ta 

pomůže českým 
firmám k lepším 

hospodářským 
výsledkům.

Sblížení život-
ní úrovně v EU 
podle něj může 

pomoci i dobré 
fungování společ-

ného evropského 
trhu. „Západní firmy si 

nemohou zvykat, že jejich 
čeští zaměstnanci dostávají 
nižší mzdy než jejich zahraniční 
kolegové,“ uvedl Sobotka. Chys-
tá se o tom mluvit s německou 
kancléřkou Angelou Merkelovou 
a slovenským premiérem Rober-
tem Ficem.  NÁZORY str. 14

Odbory požadují další 
zvýšení minimální mzdy

Protagonisté dne

Ivana STRÁSKÁ

NÁMĚSTKYNĚ HEJTMANA

Dan ŤOK

MINISTR DOPRAVY

Sherif MARAKBY

EXŘEDITEL UBERU

Sociálním demokratům na jihu Čech 
se nakonec zřejmě podařilo vyšacho-
vat ANO z boje o hejtmanské křeslo 
a největší šance má nyní Stráská.

str. 3

Chce zrušit železničářské režijky 
a nabídnout seniorům jízdné 
zdarma. Nápad má řadu pro a proti, 
jeho podoba v praxi se zatím ladí. 

str. 7

Šéf programu vývoje samořídicích 
vozů Uberu ukončil bez udání 
důvodu své roční působení 
u společnosti.

str. 9

Zápisník  
Jana Stuchlíka

Odbory 
pro příští rok žádají 

minimální mzdu ve výši 

12 500
korun.

HISTORICKÝM MĚSTEM roku 2016 se stal Jičín známý jako město pohádky a město Albrechta z Valdštejna. 
Letošního držitele ceny za příkladnou péči o památky a užívání dotací na jejich opravu včera tradičně vyhlásili 
na Pražském hradě. Poslední dva roky byl Jičín v nejužším výběru tří nominovaných měst. Město jako odměnu 
dostává milion korun na další péči o památky.

JIČÍN ZVÍTĚZIL
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n Hnutí ANO se zřejmě 
nepodaří získat na jihu 
Čech post hejtmana.

Pavel Otto

ČSSD, která zvítězila v loň-
ských krajských volbách, 
během vyjednávání nakonec 
přesvědčila lidovce a dvě 
lokální uskupení Jihočeši 
2012 a Pro jižní Čechy. Strany 
už podepsaly prohlášení 
o budoucí koaliční spolupráci. 
Dohromady mají v 55členném 
zastupitelstvu většinu jedno-
ho hlasu. V nové regionální 
vládě nebude figurovat její 
bývalý šéf za sociální demo-
kracii Jiří Zimola. 

„Věříme tomu, že nová 
koalice bude stabilní,“ řekl 
za jihočeskou buňku KDU-ČSL 
Jan Bartošek. Podobu rady má 
27. dubna schválit zastupi-

telstvo. Personální obsazení 
nastínila současná náměst-
kyně hejtmana za ČSSD 
Ivana Stráská, pravděpodobná 
Zimolova nástupkyně. „Počet 
náměstků by se nijak měnit 
neměl,“ uvedla. Podle dostup-
ných informací by měli čtyři 
radní získat socialisté, tři Pro 
jižní Čechy a po dvou křesťan-
ští demokraté a Jihočeši 2012.

Ještě na začátku minulého 
týdne, kdy se Zimolova vláda 
rozpadla, se přitom zdálo, že 

blíž k vytvoření koalice má 
ANO. Oslovilo stejné partnery 
jako ČSSD, navíc chtělo spolu-
pracovat s ODS. Krajská šéfka 
babišovců Radka Maxová tvr-
dí, že se hnutí do rady dostane. 
„Nikdy neříkej nikdy. A kdo 
stahuje kalhoty, nedosáhne 
brodu,“ prohlásila s tím, že po-
dle Bartoškova vyjádření by se 
mělo zkontrolovat hospodaře-
ní všech krajských nemocnic. 
„Uvidíme, co se bude dít dál,“ 
dodala.

ČSSD se na jihu Čech blíží 
k sestavení nové vlády

www.E15.cz | 3 |
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Předseda představenstva společnosti Jihočeské nemocnice Martin 
Bláha, jehož milionové odměny byly oficiálním důvodem rozpadu 
krajské vlády, rezignuje na funkci. Podle svých slov chce usnadnit 
vyjednávání o nové koalici ČSSD, KDU-ČSL, Jihočechů 2012 a Pro 
jižní Čechy. O svém rozhodnutí informoval končícího hejtmana Jiřího 
Zimolu i jeho náměstkyni Ivanu Stráskou (oba ČSSD).

Šéf nemocnic Bláha  
chce rezignovat

Na elektronickém mýtném 
se v březnu vybralo od ka- 
mionů a autobusů 935 mi-
lionů korun, což je největší 
částka ve více než desetileté 
historii mýta. Ve srovnání 
s loňskem jde o 11,5pro-
centní nárůst. Vyplývá to 
ze statistik provozovatele 
systému, společnosti 
Kapsch. Důvodem 
pro meziroční 
nárůst je posí-
lení intenzity 
provozu a to, 
že letošní 
velikonoční 
svátky vyšly 
až na duben.

Zvýšení in-
tenzity provozu 
dokládají statistiky 
takzvaných mýtných 
transakcí, které představují 
počet projetí zpoplatně-
ných vozidel pod mýtnými 
branami. V březnu tento 
ukazatel meziročně vzrostl 
o 13 procent na 42 milionů 
projetí. Celkem se na českém 
mýtném vybralo za dosa-

vadních 123 měsíců provozu 
přes 80 miliard korun.

Celoročně si zatím výběr 
mýta vede přibližně o šest 
procent lépe proti roku 2016 
a je tak pravděpodobné, 
že letos konečně překoná 
hranici 10 miliard ročního 
výběru mýta. Zároveň s vyš-

ším výběrem mýta klesl 
podíl poplatků, kte-

ré stát za spravo-
vání systému 

platí společ-
nosti Kapsch 
a jejím 
subdodava-
telům. Vloni 

se na mýtném 
vybralo 9,89 mi-

liardy korun.
Prostřednictvím 

mikrovlnných mýt-
ných bran se mýtné v Česku 
vybírá od roku 2007 na více 
než 1400 kilometrech dálnic 
a vybraných částech silnic 
první třídy. Náklady na pro-
voz systému dosáhly v únoru 
16 procent z celkové vybrané 
částky. /čtk/

Březen byl při výběru 
mýtného rekordní Pracovní agentury dostaly 

pokuty za 16 milionů
Inspekce práce loni 
udělila 317 pokut za cel-
kem 16,13 milionu korun 
kvůli porušování pravidel 
agenturního zaměstnávání. 
Další sankce za nelegální 
zaměstnávání pak dosáhly 
75,08 milionu korun. Kont-
roloři odhalili 2290 pracov-
níků bez řádných dokladů 
či povolení, tři pětiny z nich 
nepocházely ze zemí EU. 

Zdanění dluhopisů  
se schválit nestihne 
Návrh vicepremiéra a mini-
stra financí Andreje Babiše 
(ANO) na zdanění úroků 
z dluhopisů v nominální 
hodnotě jedné koruny už 
podle premiéra Bohusla-
va Sobotky (ČSSD) nemá 
reálnou šanci na schválení. 
Dnes na jednání vlády 
bude chtít od Babiše slyšet, 
jakým způsobem daňová 
správa prověřuje emise 
těchto dluhopisů, které 
následně nakoupili přímo 
majitelé firem, jež obligace 
vydaly. /čtk/

Krátce

Celkem se na českém 
mýtném vybralo za dobu 

jeho provozu přes 

80
miliard korun.
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n Rychlodráha či 
metro na letiště, 
dokončení vnitřního 
a vnějšího okruhu 
metropole. To jsou 
projekty, které met-
ropoli chybějí.

Hana Filipová, Daniel Novák

Nejbolestivějším místem, 
které brzdí další rozvoj 
hlavního města, je doprav-
ní infrastruktura. Shodla se 
na tom většina odborníků 
oslovených pro nový maga-
zín E15 Premium s názvem 
Jak se staví nová Praha. 

Nejčastěji zmiňovaný 
projekt, který českému 

hlavnímu městu chybí, 
bylo desítky let slibova-
né kvalitní spojení mezi 
centrem města a letištěm 
v podobě rychlodráhy či 
metra, anebo dokončení 
vnitřního a vnějšího okruhu 
metropole. „Rychlá dostup-
nost a propojení městských 
částí jsou základem rozvoje 
a otevřou nové možnosti by-
tové a komerční výstavby,“ 
říká výkonný ředitel develo-
perské skupiny Lighthouse 
Group Tamir Winterstein. 

„Praha je jedním z mála 
velkých evropských měst, 
která takové propojení 
nemají, a cestující, kte-
ří přiletí do Prahy, jsou 
odkázáni na alternativní 
způsoby dopravy, většinou 

nákladnější,“ přidává se 
předseda představenstva 
stavební společnosti Hoch-
tief Tomáš Bílek. 

Kromě toho by na základě 
zjištění mezi odborníky Pra-
ze slušel i nějaký převratný 
architektonický projekt 
s unikátním pojetím a au-
tenticitou. „Takový, který by 
byl nejen odvážný, kvalitní 
a současný, ale zároveň by 
harmonicky zapadal do pů-
vodní zástavby,“ je přesvěd-
čen spolumajitel realitní 
kanceláře Prokop Svoboda. 

Místa pro výstavbu je 
totiž podle dostupných 
informací stále dostatek, 
problémem ovšem je, že 
výstavbu na velkých rozvo-
jových územích, jako jsou 

například Bubny či jižní 
část nákladového nádraží 
Žižkov, brzdí dlouhodobě 
stavební uzávěry. „Město 
by mělo mít koncepci, jak 
území využívat a kombina-
cí srozumitelných pobídek 
a regulativů se zasadit 
o realizaci takové koncep-
ce,“ jsou přesvědčeni autoři 
analýzy Deloitte Evropský 
Habitat vycházející z názo-
rů odborníků.

Rozvoj Prahy omezuje 
nedostatečné spojení

Další legendou se v šedesá-
tých letech stal model hodinek 
PRIM ORLÍK. Jeho historie se 
začala psát již v roce 1959, kdy 
Ministerstvo národní obrany 
zahájilo projekt, jehož součástí 
byl i výzkum nové výstroje pro 
průzkumné jednotky ženijního 
vojska. Řešením dílčího úkolu – 
vodotěsných hodinek, odolných 
vůči náhlým změnám teploty, 
nárazům i otřesům - byl pově-
řen novoměstský hodinářský 
závod. 

Hodinky musely splňovat 
na svou dobu poměrně náročná 
kritéria. Prvních šest prototypů 
hodinek PRIM ORLÍK bylo podro-
beno podnikovým zkouškám již 
v roce 1963 a vojenské zkoušky 
proběhly v roce 1964. Dochova-
né historické materiály zazna-
menaly některé netypické tes-
tovací metody. Například jeden 
z uživatelů ve svém hodnocení 
uvádí: „Hodinky byly používány 
při sportu, basketbalu, volejbalu 
a hlavně kuželkách, kde s nimi 
bylo uděláno cca 10.000 hodů. 
Dále byly zamrznuty v ledu a při 
rozmrazování vystaveny teplotě 

varu po dobu 2 až 3 minut, 
protože se na ně zapomnělo.“ 
Orlíky musely vydržet i pádové 
zkoušky z výšky 3 m na betono-
vou podlahu a po dobu 24hodin 
byly hodinky vystaveny tlaku 
10,5 ATM.

Ověřovací série v počtu  
300 kusů byla armádě předána 
25. listopadu 1965. Hodinky 
PRIM ORLÍK se v této podobě 
nikdy nevyrobily pro žádného 
jiného zákazníka. Postupem 
času a způsobem určení se staly 
velice vyhledávaným sběratel-
ským artefaktem. Pokračovatel 
novoměstské hodinářské tradice 
ELTON hodinářská, a.s., člen 
holdingu Czechoslovak Group, 
již dříve na Orlíky navázal a vy-
robil několik limitovaných sérií. 
Aktuálně nejnovější model z No-
vého Města nad Metují nejvíce 
reflektuje původní ikonické 
hodinky. Typický je nejen design 
pouzdra a číselníku, absence 
datumovky, ale také subtilnější 
rozměry a konvexní safírové 
sklíčko. Hodinky jsou navíc 
osazeny mechanickým in-house 
strojkem, vyrobeným – stejně 

PRIM ORLÍK – legenda české hodinařiny

ELTON z Nového Města nad Metují, jediná 
československá a posléze česká továrna 
vyrábějící náramkové hodinky PRIM, se 
několikrát zapsala do dějin jemné mecha-
niky a přesného strojírenství. V polovině 
padesátých let 20. století zde byly vyrobeny 
vůbec první československé náramkové ho-
dinky nazvané Spartak. Tím začala tradice 
hodinářské výroby, která trvá dodnes. 

jako v podstatě celé hodinky 
- přímo v manufaktuře ELTON 
hodinářská. Stejně jako u původ-
ních Orlíků jde tedy o ryze český 
výrobek, který je důkazem toho, 
že tradice české hodinářské 
výroby pokračuje a zákazníci 
po českých výrobcích s historií 
a příběhem sahají stále častěji.
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Tržnice v Holešovicích 
není pojištěná 
Pražská ČSSD vyzvala 
hlavní město, aby pojistilo 
areál tržnice v Holešovi-
cích. V případě nehody 
by kvůli chybějící pojistce 
mohlo město přijít o stov-
ky milionů korun. Areál 
bývalých jatek je od roku 
1993 kulturní památ-
kou. Město má plán jeho 
revitalizace, zatím ji ale 
nezahájilo.  

V radničních domech 
bude kreativní centrum
Pražští radní schválili pro-
nájem prostor ve čtyřech 
takzvaných radničních 
domech na Malém náměs-
tí v Praze 1. V prázdných 
domech vznikne Pražské 
kreativní centrum určené 
pro přednášky, workshopy 
či konference. Smlouvy 
se čtyřmi nájemci budou 
uzavřeny na tři roky. /čtk/

Krátce

  

Více o tématu se dočtete 
v novém magazínu E15 Premium, 
který vychází 24. dubna.
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CZK 1,250,000,000
5Y Senior Bond Issue
Floating Rate Note
Joint Lead Manager

2016

MEDICON Group

CZK 454,000,000
Term and Revolving Facilities

Sole Arranger and Senior Lender

2016

Veletrhy Brno

CZK 320,000,000
Add-On Facility

MLA, Agent and Security Agent, 
Escrow Agent

2016

D4/R7 Road Bratislava
ZERO BYPASS LIMITED

EUR 1,000,000,000
Term Loan Facilities

MLA, Hedging Bank, Hedge 
Coordinator, Intercreditor Agent

2016

FINEP

CZK 201,000,000
3.5Y Secured Bond Issue

3.75%
Lead Manager

2016

AGEL
AGEL SK

 
Syndicated Term Facilities

Mandated Lead Arranger, Agent 
& Security Agent

2016

Italian Gaming Holding

EUR 220,000,000
Term Loan Facilities

Sole Underwriter, Bookrunner 
MLA, Agent  & Security Agent 

2016

EPH

Undisclosed
Advisor to EPH in the sale 
of a minority stake in EPIF 

to global infrastructure 
investors led by MIRA

2017

CD Cargo

CZK 500,000,000
7Y Senior Bond Issue

1.26%
Lead Manager

2016

RESIDOMO

CZK 13,500,000,000
Term Loan Facilities

Bookrunner, MLA, Escrow Agent

2016

ENVIRAL

EUR 53,000,000
Term Loan + Revolving Facility

Sole Lender

2016

Veolia Energie ČR

Undisclosed
Advisor to Veolia Energie ČR 
on the acquisition of Pražská 

teplárenská LPZ

2016

ČESKÉ 
RADIOKOMUNIKACE

CZK 4,049,000,000
Syndicated Term and Revolving 

Facilities
Mandated Lead Arranger

2016

EP Infrastructure

EUR 1,600,000,000
Term Loan Facilities

Bookrunner, MLA, Agent and 
Security Agent

2016

Denda Beheer

EUR 70,000,000
S/T Bridge Club Loan

MLA

2016

O2 Czech Republic

EUR 130,000,000 – equiv.
Schuldscheindarlehen

Mandated Arranger

2017

Czechoslovak Group

CZK 1,002,000,000
5Y Senior Bond Issue
Floating Rate Note 
Joint Lead Manager

2016

AQUAPALACE

CZK 1,200,000,000
Club Term Facilities

Mandated Lead Arranger, 
Agent & Security Agent

2016

Západoslovenská 
vodárenská spoločnosť

EUR 50,000,000
EU Co-Financing + Bridge 

Facility
Sole Lender

2016

EPH

EUR 750,000,000
Advisor to EPH in the 

acquisition of Enel 66% stake 
in Slovenské Elektrárne

2016

Strong Commercial Bank 
in the Czech Republic and Slovakia
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n Zaměstnavatelé 
jsou zděšeni tím, že by 
mezi oficiální nemoci 
z povolání měla přibýt 
bolavá záda.

Adéla Čabanová

Návrh ministerstva práce 
a sociálních věcí na zařazení 
chronických potíží bederní 
páteře z přetěžování mezi 
nemoci z povolání odsoudily 
svazy zaměstnavatelů. Roz-
hodnutí je na vládě.

Ministerstvo práce a sociál- 
ních věcí uvádí, že i jiné ev-
ropské státy uznávají bolesti 
zad jako nemoc z povolání. 
Seznam nemocí se podle 
úřadu musí obměnit proto, že 
nové technologie a pracovní 
postupy přinášejí nová pra-
covní rizika a nemoci.

Nejenže by zaměstnavatelé 
museli platit zaměstnancům 
s bolavými zády z povolání 
dorovnání mzdy při nemo-
censké, náhradu za bolest 
a ztížení společenského 
uplatnění a případně od-

stupné. Děsí je také náklady 
spojené s žádostmi, u kte-
rých se nakonec nová nemoc 
z povolání neprokáže. I kdyby 
se ale prokázala jen u pár 
desítek lidí ročně, žadatelů 
s bolestmi zad, které bude 
nutné prověřit, může být 
násobně víc. 

„Takovým 
postižením trpí 
od určitého 
věku většina po-
pulace. Uchaze-
čů o uznání ne-
moci z povolání 
by bylo velké 
množství,“ píše 
v připomín-
kách prezident 
Konfederace 
zaměstnavatel-
ských a podni-
katelských svazů Jan Wiesner. 
Zaměstnavatelům vzniknou 
nové náklady na pracovnělé-
kařské prohlídky. 

Dvanáctiměsíční odstupné 
při ztrátě zdravotní způso-
bilosti bude dostatečným 
lákadlem pro řadu uchazečů 
o přiznání této nové nemo-

ci z povolání, takže se dají 
předpokládat nemalé náklady, 
soudí Svazu průmyslu a do-
pravy.

Nová nemoc z povolání by 
se týkala hlavně zaměstnan-
ců, kteří manipulují s těž-
kými břemeny. „Hodnocení 

onemocnění 
páteře je 
pro běžnou 
klinickou 
praxi značně 
složité. V řadě 
případů by 
se musela 
použít drahá 
magnetická 
rezonance,“ 
upozorňuje 
Jiří Vytlačil, 
odborný ředi-
tel společnosti 

EUC Premium, která posky-
tuje lékařské služby zaměst-
navatelům. Hodnocení, zda 
onemocnění způsobila práce, 
se může protahovat. Přibude 
lidí, kteří se budou se zaměst-
navatelem celé měsíce přít, 
zda jim musí platit náhradu 
mzdy.  Více E15.cz
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n Prodejci začínají 
využívat změny loterij-
ního zákona, která jim 
umožňuje vyhlašovat 
soutěže o mnohem 
dražší ceny než dříve. 
Otevřel se i prostor pro 
start-upy, které pořá-
dají vlastní on-line hry.  

Daniel Novák

Díky změně loterijního 
zákona mohou obchodníci 
vyhlašovat soutěže o výrazně 
hodnotnější ceny než dříve. 
V Česku se objevují první 
start-upy, které hodlají novin-
ku ve spolupráci s řetězci 
využít pro vytváření nových 

internetových her. Velikost 
trhu odhadují v ročních 
tržbách na stovky milionů 
korun.  

Průkopníkem trhu se 
stal projekt Ron- 
do.cz. Tento 
start-up se 
obchodníkům 
stará o pro-
voz systému, 
nákup a výběr 
cen stejně jako 
o konečnou 
logistiku. Ře-
tězec si od pro-
vozovatele hry 
koupí za zlomek hodnoty 
kupony, kterými pak obchod 
obdaruje zákazníky. Ti je 
zpětně investují do hry. Cílem 
jsou častější nákupy.  

Autorem nápadu je bývalý 
vrcholový manažer přední-
ho českého e-shopu Alza.cz 
Lukáš Vršecký. Spoluvlast-

níkem projektu je Jan 
Hřebabecký, jeden 

ze zakladate-
lů stahovací 

služby Hellspy. 
Investice 
do Ronda dělá 
kolem 25 mi-
lionů korun. 

Do zisku se 
má dostat příští 

rok.    
„Strategickým 

cílem je vybudovat 
byznysovou platformu 
s výkonem milionů aktivních 
uživatelů schopnou měnit 
nákupní chování zákazníků 

zapojených partnerů a dále 
ji spravovat a rozvíjet,“ uvedl 
jednatel Rondo.cz Lukáš 
Vršecký. Firma také plánuje 
vstup do okolních zemí. 

Velké řetězce si zatím sou-
těže podle nových pravidel 
organizují samy. „Momentál-
ně nám probíhá první soutěž, 
kde jsme využili změněná 
pravidla pro pořádání spotře-
bitelských soutěž í. Jedná se 
o velikonoční soutěž, ve které 
je hlavní výhrou sto tisíc ko-
run v poukázkách neboli rok 
nákupů zdarma v obchodech 
Tesco,“ sdělil mluvčí řetězce 
Václav Koukolíček. 

Novinky díky legislativní 
změně chystají také e-shopy. 
„Naši zákazníci se mohou tě-
šit na hodnotnější ceny a slo-

Změna loterií otevřela  
trh za stovky milionů

I když by se nemoc 
prokázala jen u pár 
desítek lidí ročně, 
bylo by třeba 
prověřit násobně 
vice žadatelů 
s bolestmi zad. 

Investice do  
start-upu Rondo.cz,  

jenž pořádá loterie pro  
obchodníky, činí

25
milionů korun.  
V zisku má být  

příští rok.

Změna v loterijním 
zákonu platí od začátku 
roku. Teprve nyní ji  ale 
obchodníci začínají naplno 
využívat. Spotřebitelské 
soutěže nemusejí zahrnovat 
vědomostní otázky, ale 
může to být čistá loterie. 
Dosud řetězce mohly 
pořádat jen soutěže, v nichž 
součet nepeněžních výher 
za kalendářní rok nepřesáhl 
200 tisíc korun a hodnota 
jedné výhry nepřevýšila 
dvacet tisíc korun. 

Žádné vědomosti,  
už jen loterie

sování jak v rámci velkých 
kampaní, tak na profilech 
sociálních sítí všech našich 
e-shopů,“ uvedl mluvčí Mall 
Group Jan Řezáč. 

Řetězec Albert přišel 
s vlastní verzí účtenkové 
loterie. Kdo si zaregistroval 
účtenkový kód z nákupu přes 
tři sta korun, získal šanci vy-
hrát celoroční nákup zdarma. 

Bolesti beder mohou 
přijít podniky draho

PŘESTAVBA NÁDRAŽÍ PLZEŇ, která si do roku 2022 vyžádá 
6,3 miliardy korun, je způli hotova. Sedmdesát procent nákla-
dů současné největší rekonstrukce železničního uzlu v Česku 
pokryjí evropské dotace. Nyní končí první z pěti staveb, úpravy 
kolejí a nástupišť ve směru na Prahu za 1,8 miliardy korun.  

REKONSTRUKCE V POLOVINĚ
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http://zpravy.e15.cz/domaci/udalosti/mezi-oficialni-nemoci-z-povolani-maji-pribyt-bolava-zada-zamestnavatele-jsou-zdeseni-1331373
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n Stát chce železni-
čářům zrušit režijní 
jízdné výměnou za se-
niorskou slevu.

Jan Šindelář
 

Na ministerstvu dopravy 
zraje plán, podle něhož budou 
senioři jezdit vlakem zdarma. 
„Mělo by to podobu celoroč-
ních senior pasů, jízdné by 
pak stát dopravcům kompen-
zoval,“ řekl Ťok. Roční pasy by 
mohly stát kolem tisíce korun, 
což je cena dnešní režijky. 
Jízdenka vydaná na seniorský 
pas by už byla zdarma. Rezort 
si zatím není jist věkovou 

hranicí, nejpravděpodobnější 
je 67 let. Nápad je na samém 
počátku a je zřejmé, že pří-
slušná novela zákona 
neprojde parla-
mentem před 
volbami. „Bude 
to ale nachys-
tané, aby se to 
mohlo zved-
nout, projed-
nat a rychle 
v příštím 
roce zavést,“ 
doplnil Ťok. Plán 
je přitom součástí 
velké hry o režijní jízdné 
na železnici. Se zavedením 
stoprocentní slevy pro senio-
ry chce Ťok zrušit režijní jíz-

denky pro železničáře. Novela 
drážního zákona by to měla 
řešit v jednom balíku. 

Režijky by přestaly 
být uplatňovány 

na základě záko-
na, firmy by si 

je ale mohly 
zachovat jako 
zaměstna-
necký benefit. 
V současné po-

době by zůstaly 
jen železničá-

řům v penzi, kteří 
je už mají. Existence 

režijek totiž stojí v cestě 
otevírání trhu na železnici, 
neboť povinnost vozit jejich 
majitele zdarma mají pouze 

České dráhy, což je podle 
rozhodnutí antimonopolního 
úřadu znevýhodňuje v tend-
rech. Dráhy evidují 125 ti- 
síc aktivních režijek, ačkoliv 
mateřské ČD mají necelých 
patnáct tisíc zaměstnanců. 
Režijky totiž ze zákona ná-
leží i zaměstnancům dalších 
firem, především Správy 
železniční dopravní cesty 
a rodinným příslušníkům. 

Odborům se návrh příliš 
nezamlouvá, mimo jiné argu-
mentují příkladem Slovenska. 
Levicová vláda tam v roce 
2014 zavedla jízdné ve vlaku 
zdarma nejen pro seniory, ale 
i pro děti, studenty a chudé.  
„Co je zdarma, toho si lidé 

neváží, vlaky navíc jezdí pře-
plněné, částečně slouží jako 
ubytovny pro bezdomovce,“ 
uvedl předseda Odborového 
sdružení železničářů Jaroslav 
Pejša. Řešením by bylo zvýšit 
kapacitu vlaků, což by si vyžá-
dalo dodatečné náklady. Stát 
zatím uvažuje o tom, že bude 
dopravcům nulové seniorské 
jízdné kompenzovat, podobně 
jako to činí u povinných slev 
pro děti a studenty. Za ty 
doplácel loni železničním 
dopravcům přes sto milionů 
korun, u seniorů zatím první 
hrubý odhad hovoří o podob-
né částce, alespoň pokud jde 
o komerční spoje.   
 více od středečního rána E15.cz

Ťok chystá seniorům jízdné zdarma

První 
hrubý odhad  

státní kompenzace  
za nulové jízdné činí

100
milionů korun.

Právě v prodeji

TAKHLE BUDE VYPADAT  

ŠKODA OCTAVIA COMBI
příští generace

264742/128� inzerce

DOPRAVCE REGIOJET pořídí osm vícesystémových lokomotiv Traxx firmy Bombardier s opcí 
na dalších dvacet. Do konce roku také pořídí šestnáct nových rumunských vagonů Astra s obrazov-
kami v sedačkách. Modernizuje tím spoje mezi Českem a Slovenskem. 

POSILA VOZOVÉHO PARKU
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CK Fischer se rozešla 
s agenturou Invia
Jedna z největších cestov-
ních kanceláří CK Fischer 
přestane od půli května 
prodávat své zájezdy přes 
největší agenturu Invia.cz. 
Týká se to i značky  Nev-
-Dama, největšího pro-
dejce lyžařských zájezdů. 
 Více E15.cz

Češi získali nejvíce 
patentů za dvacet let 
Úřad průmyslového vlast- 
nictví loni udělil 781 pa-
tentů, z toho 637 domá-
cím přihlašovatelům. Je 
to nejvíce za posledních 
dvacet let. Vysokým školám 
a univerzitám bylo uděleno 
240 patentů, to je o sedm-

náct meziročně více. Počet 
patentů platných v Česku 
dosáhl koncem loňského 
roku téměř 38 tisíc.

Objem vývozu s podporou 
ČEB  vzrostl čtrnáctkrát
Česká exportní banka 
loni poskytla úvěry nebo 
bankovní záruky malým 
a středním podnikům 
na vývoz zemědělských 
a potravinářských produk-
tů v hodnotě 165 milionů 
korun. Meziročně se objem 
vývozu s účastí ČEB zvýšil 
čtrnáctkrát. Počet uza-
vřených smluv se zvýšil 
meziročně o šedesát pro-
cent. Podpora mířila hlavně 
na odkup pohledávek a fi-
nancování technologií. /čtk/

Krátce

http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/tok-chysta-seniorum-jizdne-zdarma-rezijky-chce-zrusit-1331376
http://magazin.e15.cz/cestovani/ck-fischer-prestane-prodavat-zajezdy-pres-agenturu-invia-cz-1331378
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n Japonská vláda se 
obává, aby výroba pa-
měťových čipů nepad-
la do čínských rukou. 
Vnímají ji jako otázku 
národní bezpečnosti.

Tomáš Stingl

Investiční fond INCJ, za nímž 
stojí japonská vláda, by mohl 
patřit k favoritům na koupi 
nejlukrativnější části společ-

nosti Toshiba. Hodnota divi-
ze, která vyrábí počítačové 
čipy, je odhadována až na 18 
miliard dolarů. Předchozí 
první kolo nabídek, které-
ho se zúčastnilo několik 
soukromých společností, 
k prodeji nevedlo. Nyní 
oznámil svůj zájem i fond 
INCJ. „Sestavili jsme interní 
tým, který se bude tímto 
obchodem zabývat,“ potvrdil 
listu Financial Times před-
seda fondu Toshiyuki Shiga. 
Zároveň uvedl, že fond může 

investovat zhruba 9,2 mi- 
liardy dolarů a musí najít 
pro druhé kolo nabídek ještě 
další partnery.

Japonská vláda se může 
snažit prostřednictvím fon-
du získat kontrolu nad výro-
bou čipů, kterou vnímá jako 
otázku národní bezpečnosti. 
„Používají se v systémech 
umělé inteligence a přístro-
jích připojených k interne-
tu,“ uvedla k tomu agentura 
Reuters. Japonci jsou také 
na Toshibu hrdí jako na vlaj-
kovou loď svého průmyslu, 
takže by mohli nést nelibě 
převzetí firmy zahraničním 
vlastníkem. Mezi zájemce 
patří mimo jiné americká 
společnost Apple a největší 
výrobce elektroniky na světě, 
skupina Foxconn s centrálou 
na Tchaj-wanu.

Toshiba chce prodejem 
výroby čipů získat peníze 
na pokrytí obrovských ztrát 
z bankrotu své americké 
divize Westinghouse, která 
byla zaměřena na jaderné 
technologie. Tyto ztráty pře-
sahují šest miliard dolarů.

Výrobu čipů chce 
od Toshiby koupit 
vládní fond

Získat práci v Austrálii bude těžší

Austrálie zpřísní požadavky pro získání dočasného 
pracovního víza pro zahraniční kvalifikované pracovníky. 
Potvrdil to australský premiér Malcolm Turnbull. Podle 
něj budou muset cizinci absolvovat třeba náročnější testy 
z angličtiny. Razantně se také zúží výběr profesí, u nichž 
bude možné žádosti o víza uplatňovat.  Více E15.cz

Brexit nejvíce zasáhne Nizozemsko a Irsko

Jeden z největších světových pojistitelů pohledávek Euler 
Hermes očekává, že odchod Spojeného království z EU 
nejsilněji hospodářsky zasáhne Nizozemsko, Irsko a Bel-
gii. Britská ekonomika může v krajním případě upadnout 
až do recese. Více E15.cz

Koruna je nejslabší od konce intervencí

Koruna se včera dopoledne dostala vůči euru na úroveň 
26,80, což je nejslabší hodnota od ukončení intervencí. 
V průběhu dne korigovala na hodnotu 26,76 za euro. /čtk/

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,906

Čína 1 3,641

Dánsko 1 3,598

EMU 1 26,760

Chorvatsko 1 3,600

Japonsko 100 23,021

Kanada 1 18,751

Maďarsko 100 8,559

Norsko 1 2,937

Polsko 1 6,316

Rusko 100 44,686

Švédsko 1 2,790

Švýcarsko 1 25,040

Turecko 1 6,790

USA 1 25,053

Velká Británie 1 31,725

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 18. 4. 2017 

Název Kurz [Kč] Změna  

CETV 79,60   0,25 % 

ČEZ 439,30   -0,61 % 

Erste Bank 784,50   -1,21 % 

Fortuna 106,45   2,26 % 

Kofola 398,00   -1,12 % 

KB 945,10   -1,45 % 

Moneta 79,80   -0,37 % 

O2 CR 290,00   -1,19 % 

Pegas 839,30   -1,14 % 

Philip Mor. ČR 13 996,00   -0,01 % 

TMR 660,00 0,00 %

Unipetrol 258,20   2,34 % 

VIG 587,00   -1,41 % 

Celkový objem (v tisících korun) 749 910

Akcie na pražské burze 18. 4. 2017 
Program:
8.30 – 9.00 registrace
9.00 – 11.00 servírovaná snídaně, 
panelová diskuze

Moderátor: 
Jakub Železný

Řečníci:
Adriana Krnáčová – primátorka 
Tomáš Pardubický – FINEP
Petr Palička – Penta
Miroslav Linhart – Deloitte

S TÉMATEM NOVÁ PRAHA
• v posledních letech se v Praze málo staví

• jaké projekty jsou pro město klíčové
• jak optimalizovat povolovací proces

26. 4. 2017
Hotel 

Four Seasons Prague

RADNÍ THAJSKÉ METROPOLE Bangkok chtějí do konce 
roku zakázat místní typické pouliční kuchyně. Mají uvolnit 
více místa chodcům. Prioritou města bude napříště čistota 
a bezpečnost. Zdejší stánky se často provozují nelegálně. 
Nařízení se bude týkat i čínské čtvrti, jako jedna z prvních 
ulic přijde na řadu turisty-batůžkáři oblíbená Khao San Road. 
Otevřené kuchyně v Bangkoku byly pro 8,5milionové město 
po desetiletí charakteristické. Televize CNN nedávno Bangkok 
zvolila městem s nejlepší pouliční kuchyní na světě. 

ČISTÉ ULICE
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ŽÁDANÉ ČIPY. Paměťové čipy NAND flash vyrábí jen několik 
společností na světě, poptávka je přitom vysoká.
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n Firmu opustil již 
čtvrtý ředitel za něko-
lik posledních měsíců. 
Důvody nejnovějšího 
ukončení spolupráce 
firma odmítla komen-
tovat. 

Arsen Lazarevič

Alternativní taxislužbu Uber 
stíhá jedna potíž za druhou. 
Po nepovedené politice 
zanechávání spropitného 
svým řidičům či nepříliš 
uspokojivých hospodář-
ských výsledcích za uplynu-
lý rok, kdy firma prodělala 
2,8 miliardy dolarů, vyšlo 
najevo, že u ní skončil další 
významný člen vedení. Svůj 
post opustil Sherif Marakby, 
který měl na starosti pro-
gram samořídicích vozů. 

Je to přitom již čtvrtý od-
chod šéfa v krátkém sledu. 

Před několika měsíci firmu 
opustili například vicepre-
zident Ed Baker, vedoucí 
komunikace Rachel Whet-
stonová či Gary Marcus, kte-
rý se staral o vedení vývoje 
umělé inteligence.

Marakby přitom nastoupil 
do Uberu teprve v loňském 
dubnu. Do firmy přestoupil 
z Fordu, kde strávil 25 let 
a dopracoval se na šéfa elek-
tronické divize. V Uberu se 
věnoval především možnos-
tem uplatnění samořiditel-
ných vozů. „Samořiditelné 
vozy jsou jedním z nejzají-
mavějších problémů, které 
jsem řešil během své kariéry. 
Jsem moc vděčný, že jsem 
přispěl k tomu, co brzy bude 
bezpečnější budoucností 
pro všechny,“ uvedl v dopise 
k rezignaci. 

Společnost Uber nevy-
světlila důvody Marakbyho 
odchodu. 
 Více E15.cz

Uber dál ztrácí šéfy
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Bank of America

Druhé největší bance v USA 
vzrostl v prvním čtvrtletí zisk  
o 40 procent na 4,86 miliardy 
dolarů. Banka těží z dlouho 
očekávaného růstu úrokových 
sazeb, zvýšily se však i příjmy 
z obchodování.

Johnson & Johnson

Americký farmaceutický koncern  
měl v prvním čtvrtletí tržby 
17,8 miliardy dolarů. Podle 
firmy klesla poptávka a podnik 
dokončuje převzetí švýcarského 
výrobce léků Actelion, které ho 
stojí 30 miliard dolarů. (čtk)

 
Netflix

Internetová videopůjčovna 
Netflix získala v prvním čtvrtletí 
4,95 milionu nových klientů. 
Příjmy firmy se ve čtvrtletí zvýšily 
o 34,7 procenta na 2,64 miliardy 
dolarů. Firma očekává, že počet 
jejích předplatitelů překoná již 
tento týden hranici 100 milionů. 
/čtk/

Výsledky

Program:
8.30 – 9.00 registrace
9.00 – 11.00 servírovaná snídaně, 
panelová diskuze

Moderátor: 
Jakub Železný

Řečníci:
Adriana Krnáčová – primátorka 
Tomáš Pardubický – FINEP
Petr Palička – Penta
Miroslav Linhart – Deloitte

S TÉMATEM NOVÁ PRAHA
• v posledních letech se v Praze málo staví

• jaké projekty jsou pro město klíčové
• jak optimalizovat povolovací proces

26. 4. 2017
Hotel 

Four Seasons Prague

266931/92� inzerce

Krajský soud v Brně zakázal 
společnosti Uber předběžným 
opatřením provozovat v Brně 
taxislužbu za podmínek, 
za jakých ji nyní nabízí. Podle 
soudu porušuje několik 
ustanovení zákona, který 
provoz taxi upravuje. Nesmí 
například poskytovat službu 
v případech, že řidiči k tomu 
nebudou mít oprávnění, 
auto není označené jako taxi 
a nenese název společnosti 
či nemá taxametr. Vyplývá 
to z usnesení vedení města. 
Uber je musí začít dodržovat 
ve chvíli, kdy bude přeloženo 
do holandštiny a doručeno 
vedení společnosti. Uber 
zatím rozsudek nedostal, 
proto se k němu nechce 
vyjadřovat, ale hodlá se 
odvolat.

Uber má potíže
i v Česku

MMF: Globální 
ekonomika 
zrychlí 
Tempo růstu globální eko-
nomiky v letošním roce 
zrychlí na 3,5 procenta, 
zatímco loni dosáhlo  
3,1 procenta. V jarním vý-
hledu světové ekonomiky 
to předpokládá Meziná-
rodní měnový fond (MMF). 
Na příští rok předpovídá 
další zrychlení, a to na  
3,6 procenta. 

Rychleji porostou jak 
vyspělé, tak rozvíjející se 
ekonomiky, zejména díky 
růstu zpracovatelského 
sektoru, obchodu a inves-
tic. 

Výhled na letošní rok je 
příznivější než předchozí 
výhled z loňského října, 
kdy fond čekal zrychlení 
tempa růstu globální eko-
nomiky na 3,4 procenta. 
Pouze mírně proti loňsku 
zpomalí růst čínské ekono-
miky /čtk/
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n Nečekané rozhod-
nutí by mělo premiér- 
ce Mayové usnadnit 
vyjednávání s EU 
a vyjasnit domácí 
situaci po referendu 
o brexitu.

Britská premiérka Theresa 
Mayová nečekaně oznámila, 
že chce 8. června uspořádat 
předčasné volby. Podle pre-
miérky jsou nutné kvůli poli-
tickému rozštěpení v otázce 
odchodu Británie z Evropské 
unie. Opoziční strany vidí 
ve volbách i svou šanci, 
a Dolní sněmovna by tak měla 

premiérčin záměr ve středu 
schválit. 

Mayová své rozhodnutí 
na mimořádném setkání s no-
vináři zdůvodnila nejednotou 
současného parlamentu 
v otázkách chystaného odcho-
du země z EU. Opoziční strany 
premiérka obvinila z politic-
kých hrátek, které oslabily její 
vyjednávací pozici v rozhovo-
rech s Bruselem o vystoupení 
země z unie.

„O tom, že země potřebuje 
tyto volby, jsem rozhodla se 
zdráháním, ale říkám s pev-
ným přesvědčením, že je to 
nezbytné k zajištění silného 
a stabilního vedení, které 
země potřebuje pro brexit 
a dál,“ prohlásila Mayová před 

svým sídlem na Downing 
Street.

Potřebnou dvoutřetinovou 
většinu pro vyhlášení voleb by 
premiérka v Dolní sněmovně 
měla mít zajištěnou, protože 
její záměr podpořili šéfové 
opozičních stran. 

Šéf labouristů Jeremy Cor-
byn rozhodnutí Mayové uvítal 
jako „šanci pro Brity, aby hla-
sovali pro vládu, která bude 
klást na první místo zájmy 
většiny“. Corbyn se přitom 
ve svém prohlášení nezmiňuje 
o brexitu.

Také vůdce opozičních 
liberálních demokratů Tim 
Farron vidí v předčasných 
volbách šanci, a to právě 
s ohledem na strategii jednání 

o brexitu. „Pokud se chcete 
vyhnout katastrofálnímu 
tvrdému brexitu, pokud 
chcete Británii udržet uvnitř 
jednotného trhu, pokud chce-
te Británii, která je otevřená, 
tolerantní a jednotná − toto je 
vaše šance,“ prohlásil Farron.

Skotská regionální pre-
miérka Nicola Sturgeonová 
označila krok Mayové za její 
„velmi špatnou kalkulaci“. 
Zároveň varovala, že Ma-
yová chce prostřednictvím 
předčasných voleb Británii 
vnutit svou vizi takzvaného 
tvrdého brexitu. Ten by mimo 
jiné znamenal, že Londýn 
by s EU nevyjednával ani 
o zachování vnitřního trhu 
nebo o celní unii. Poslední 

průzkumy ukazují, že premié-
rčini konzervativci mají před 
opozičními labouristy jasný 
náskok a současná vládní 
většina by mohla z voleb vyjít 
dále posílena. Dosud Mayová 
tvrdila, že v úřadu zůstane 
až do řádného termínu voleb 
v roce 2020. Neustále ale mu-
sela čelit výtkám, že k jednání 
o brexitu nemá mandát.

„Nejdřív zemětřesení a pak 
roste napětí,“ podotkl ně-
kdejší polský premiér Donald 
Tusk. Diplomaté ostatních 
zemí EU nyní upravují jím 
předložený návrh politického 
rámce vyjednávání z evrop-
ské strany tak, aby jej mohl 
29. dubna schválit mimořád-
ný unijní summit.

Brity čekají předčasné volby
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Prožij mistrovství
 s novou televizí

Když televize, tak
Akce platí od 19.4. 2017  do 14. 5. 2017 nebo do vyprodání zásob. Více na www.alza.cz/reklama. Reprezentativní příklad: cena zboží 10 000 Kč s přímou platbou 0 Kč. Výše úvěru 10 000 Kč, počet měsíčních splátek 10, výše měsíční 
splátky 1 000 Kč, za úvěr celkem zaplatíte 10 000 Kč, roční úroková sazba 0 %, RPSN 0 %, úvěr bez pojištění schopnosti splácet. Poskytovatelem úvěru je banka BNP PARIBAS PERSONAL FINANCE (která v ČR užívá obchodní značku 

Cetelem). Společnost Alza.cz a.s. je zprostředkovatelem úvěru jako vázaný zástupce a zastupuje na základě smlouvy o spolupráci poskytovatele úvěru.  Banka ani prodejce neposkytuje spotřebiteli „radu“ podle pravidel stanove-
ných v § 85 zákona č. 257/2016 Sb., o spotřebitelském úvěru. Touto reklamou nevzniká právní nárok na poskytnutí úvěru. 

SILNÝ MANDÁT. 
Britská premiérka 
Theresa Mayová chce mít 
dostatečně silný mandát 
k vyjednávání s Evrop-
skou unií o podmínkách 
ukončení členství své 
země ve společenstvu.
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Uznejte referendum, vyzval opozici turecký premiér

Rozhodnutí volební komise o započtení hlasů z neoznače-
ných obálek dál živí debaty o regulérnosti proběhnuvšího 
referenda v Turecku. EU vyzvala turecké úřady, aby zále-
žitost vyšetřily. Hlavní opoziční strana požádala volební 
komisi o zrušení referenda, ale premiér Binali Yildirim 
opozici vyzval, aby výsledek uznala.  Více E15.cz

Francouzská policie zmařila hrozící teroristický útok

Francouzská policie zadržela ve městě Marseille dva 
muže podezřelé z přípravy teroristického činu před 
nedělním prvním kolem prezidentských voleb. Ministr 
vnitra Matthias Fekl řekl, že hrozba chystaného útoku 
byla bezprostřední, jeho povahu, zamýšlený cíl, místo ani 
motivaci nesdělil. Více E15.cz

Pence a Abe diskutovali o postupu vůči KLDR

Ruský opoziční lídr Alexej Navalnyj shromáždil ve více 
než 40 regionech země přes 300 tisíc podpisů nutných 
k nominaci na prezidentského kandidáta. Cílem Navalné-
ho je prý získat až milion podpisů. /čtk/

Krátce

n Eurokomisařka Jou-
rová vyvíjí na Volks-
wagen tlak, aby  
i v Evropě vyplatil  
odškodné zákazní-
kům v kauze  
dieselgate.

Generální ředitel německé 
skupiny Volkswagen (VW) 
Matthias Müller si písemně 
stěžoval na českou euro-
komisařku Věru Jourovou 
u předsedy Evropské komise 
Jeana-Claudea Junckera. 
Tvrdí to server Politico.

eu, podle kterého nakonec 
neuspěl. Müller se na šéfa 
unijní exekutivy obrátil kvůli 
snahám komisařky, která au-
tomobilku po jejím emisním 
skandálu tlačí k odškodnění 
evropských zákazníků.

Jourová nemůže, na roz-
díl od amerických úřadů, 
Volkswagen ke kompenza-
cím přímo donutit. Snaží 
se však najít společnou řeč 
s úřady na ochranu spotřebi-
telů v jednotlivých členských 
zemích EU. V USA většina 
majitelů takových aut obdrží 
odškodné 5100 až 10 tisíc 
dolarů. Šéf koncernu Müller 

už loni uvedl, že odškodnění 
evropských zákazníků podle 
tohoto vzoru by bylo vzhle-
dem k rozdílným právním 
podmínkám nepřiměřené, 
a navíc příliš nákladné.

„Podle našeho názoru není 
v kompetenci komise pro-
sazovat evropská spotřebi-
telská práva,“ napsal Müller 
27. března Junckerovi, uvádí 
Politico, které se dostalo 
k dopisu i k odpovědi šéfa 
komise. „Komise vždy jedná 
v rámci své odpovědnosti,“ 
reagoval Juncker, který podle 
serveru celou věc s Jourovou 
konzultoval. /čtk/

Šéf VW si u Junckera 
stěžoval na Jourovou
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Cetelem). Společnost Alza.cz a.s. je zprostředkovatelem úvěru jako vázaný zástupce a zastupuje na základě smlouvy o spolupráci poskytovatele úvěru.  Banka ani prodejce neposkytuje spotřebiteli „radu“ podle pravidel stanove-
ných v § 85 zákona č. 257/2016 Sb., o spotřebitelském úvěru. Touto reklamou nevzniká právní nárok na poskytnutí úvěru. 



 Zaměřili jsme se 
na lepší mix výrobků 
a budování značek 
odspodu, tedy přes 
gastropodniky, což 
je strategie, která 
se ve střednědobém 
horizontu vyplatí 
na celém trhu.
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Nemusíme prodávat  
jen vodku a rum 
n Černý trh s lihovinami se podařilo po čtyři a půl roku staré metanolové 
aféře omezit na zhruba osm procent, což je čtyřikrát méně než před aférou. 
Stále je ale podle šéfa největší tuzemské likérky Stock Plzeň-Božkov Jana 
Havlise prostor pro další opatření. „Může to být například lepší kontrola právě 
pěstitelského pálení. Nebo zavedení minimálních prodejních cen, aby se 
na trhu neobjevovaly výrobky za částky, které jsou pod úrovní součtu nákladů, 
spotřební daně a DPH,“ říká Havlis.

Dušan Kütner

 Loni na podzim koupil 
Stock od Bohemia Sektu tři 
značky lihovin v čele s Praž-
skou vodkou. Co vás k tomu 
vedlo? Vodku v nabídce už 
přece máte?
Bylo to taktické doplnění 
portfolia. Vodku už sice 
máme, ale zejména Pražská 
vodka, která byla vlajkovou 
lodí investice, je v trochu 

vyšším segmentu než naše 
Božkov vodka a níže než 
Amundsen vodka. Velmi 
dobře proto tuto sestavu do-
plňuje. Gin značky Dynybyl 
nám zase pěkně doplňuje 
portfolio o gin v levnějším 
economy segmentu, který 
jsme zatím neměli.

 Jak se na to dívala vaše 
mateřská firma, nadnárod-
ní Stock Spirits Group?

Řekl bych, že je to důkaz 
toho, že věří českému trhu 
i naší firmě. Od roku 2012, 
kdy naše matka vstoupila 
na burzu, je to totiž vůbec 
první akvizice, kterou uděla-
la. A udělala ji právě v České 
republice.

Bylo nám vedením celé 
společnosti řečeno, že to 
není náhoda, ale proto, 
že tady máme silný tým 
a silnou pozici na trhu. A že 

věří, že akvizici dokážeme 
zvládnout a posunout dále.

 Jaká je její návratnost?
Očekáváme ji v řádu něko-
lika let. Bude ale záležet 
na tom, co se značkami 
uděláme, jak nám zapadnou 
do portfolia, jestli zůstanou 
všechny. Skladbu nabíze-
ných produktů budeme 
upravovat, aby nám vyho-
vovala co nejlépe. Některé 

položky zmizí, další možná 
naopak zavedeme.

 Zmizí proto, že je přesta-
nete vyrábět, nebo prodáte?
Přestaneme je vyrábět. To 
se týká těch značek a výrob-
ků, které by se duplikovaly 
s tím, co už máme. Dlouho-
době například nepočítáme 
s tím, že bychom vyráběli 
Dynybyl Fernet. Má malý 
objem prodejů a nemá smysl 
jej mít, když máme Fernet 
Stock.

 Existuje nějaký zásadní 
rozdíl mezi fernetem Stock 
a Dynybyl?
Určitě obrovský. Fernet 
Stock je král mezi fernety. Je 
to receptura, která letos slaví 
devadesát let. Jde o kom-
pletní přírodní macerát ze 
čtrnácti bylin posbíraných 
z celého světa. Likér potom 
zraje rok v dubových sudech. 
To žádná značka fernetu 
v Česku nemá.

 Zvažujete, že by se firma 
rozkročila i do nějakých 
jiných oborů, třeba vinař-
ství?
V minulosti jsme měli – 
ve velmi malém množství 
výroby – i značky vín. Ano, 
zvažujeme možnosti i mimo 
kategorii lihovin. Jsou to 
ale zcela jiné segmenty se 
zcela jinými pravidly prodeje 
a jinou zkušeností a nutnou 
znalostí trhu. Musíme proto 
k tomu přistupovat velmi 
opatrně.

Naše priorita je v prodeji 
lihovin, na který se rozhodně 
soustředíme i do budoucna. 
Cokoliv jiného nevylučuji. 
Musíme si ale především dát 
pozor, abychom dělali dobře 
to, v čem jsme experti, a ne-
rozmělňovali naše zaměření 
na něco jiného, pokud by to 
nemělo dostatečnou přida-
nou hodnotu.

 A šlo by o alkoholické 
nápoje, nebo i nealko?



 I v maloobchodech 
jsou akce 
na nejznámější 
produkty včetně 
whisky, kdy se 
dostanete na zhruba 
tři stovky za lahev. 
Ale podíl prodejů  
ve slevách zdaleka 
nedosahuje toho, 
kolik je to u vodek 
a rumů.
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Absolvoval 
VŠE v Praze, 
zaměření 
na management 
podniků 
a mezinárodní 
obchod. Součástí studia 
byl stipendijní pobyt 
na University of Queensland 
v Austrálii, kde studoval 
management a marketing 
nových médií. Většinu kariéry 
strávil ve společnosti Procter  
& Gamble, kde během více 
než deseti let působil mimo 
jiné jako country manager 
pro Kypr, Maltu a Island. 
Do společnosti Stock Plzeň 
Božkov nastoupil v únoru 
2016.

Jan  
Havlis (37)

Možnosti jsou v obojím. Ale 
zatím je to spíš ve stadiu 
úvah o dalším směřování, 
než že by to bylo něco kon-
krétního.

 Byl důvodem k nákupu 
značek od Bohemia Sektu 
i vývoj na trhu po metano-
lové aféře v roce 2012?
Vůbec ne, s tím to nemělo 
nic společného. Co se týče 
metanolové aféry, tak pro 
nás znamenala krátkodobý 
pokles v dotyčném roce 
2012, když stát omezil prodej 
lihovin (zavedl na tři týdny 
prohibici, pozn. aut.). Další 
rok se už ale prodeje dostaly 
na úroveň před aférou, 
protože spotřebitelé od té 
doby více věří prověřeným 
a známým značkám.

Řekl bych, že jsme na tom 
nakonec svým způsobem vy-
dělali, protože část těch nej-
známějších a nejsilnějších 
značek vlastníme. A právě 
po metanolové aféře se k nim 
lidé hodně přiklonili.

 A nárůst se týká i vodky 
a tuzemáku? Právě to byly 
druhy alkoholu, kterých se 
metanolová aféra týkala 
nejvíce, protože se dají nej-
jednodušeji pančovat?
Přesně tak. Zrovna značka 
Božkov od té doby významně 
posílila. Takže bych neřekl, 
že šlo o nedůvěru k této 
kategorii jako celku, ale k ur-
čitým produktům určitých 
firem. Lidé, kteří mají vodku 
a tuzemák rádi, se pak při-
klonili k produktům, kterým 
mohou věřit. A největší znač-
ky včetně Božkova na tom 
profitovaly.

Důvěra je vidět nejen 
na rostoucích prodejích 
od té doby, ale i na tom, že 
loni vyhrál Božkov anketu 
o nejdůvěryhodnější značku 
lihovin pořádanou společ-
ností Atoz Marketing Servi-
ces. A to se ankety účastnily 
všechny lihoviny včetně těch 
globálních importovaných.

 Část importérů říká, že 
právě v souvislosti s ob-
ratem ke známým znač-
kám stoupla i spotřeba 
zahraničích lihovin, jako 
například whisky, kterou je 
samozřejmě těžší pančovat 
než rum a vodku. Vy jste 
jako dovozce whisky nárůst 
zaznamenali?
Nemyslím, že by to stále 
mělo souvislost s metanolo-
vou aférou. Spíše se v posled-
ní době ekonomice dobře 
daří, dovozci představují 
stále nové a dražší položky 

a tak v hodnotě prodejů  ros-
te i tento prémiový segment. 
Distribuujeme hlavní část 
portfolia společnosti Diageo 
a za necelé tři roky spolu-
práce jsme zvedli prodeje 
o více než třicet procent. 
Naše značky, jako například 
Captain Morgan, Johnnie 
Walker, Baileys, Gordon’s 
či Pampero, táhnou růst 
ve svých segmentech.

 Nakolik tomu pomá-
hají slevové akce? Zrovna 
u alkoholu, nejen rumu 
a vodky, ale i třeba whisky, 
jsou poměrně časté?
V lokálním alkoholu jsou 
prodeje v akcích výrazně 
vyšší než v tom prémiovém. 
Ale prémiový alkohol má 
výrazně větší podíl prodejů 
přes gastronomii než malo-

obchod. Ano, i v maloobcho-
dech jsou akce na nejznáměj-
ší produkty včetně whisky, 
kdy se dostanete na zhruba 
tři stovky za lahev. Ale podíl 
prodejů ve slevách zdaleka 
nedosahuje toho, kolik je to 
u vodek a rumů.

Prémiový alkohol je výraz-
ně méně závislý na akcích 
a letácích ze dvou důvodů. 
Jednak jde o marginální pro-
dukty, které si z pohledu ob-
chodního řetězce nezaslouží 
okno na letácích, a jednak 
lidé, kteří je kupují, se až tak 
neorientují na cenu, ale spíše 
na to, co kupují, na příběh 
a zkušenost. Ale to začíná 
pro kvalitní české produkty 
platit také.

 Podle odhadu Unie 
výrobců a distributorů liho-
vin černý trh před aférou 
mohl dosahovat třetiny ce-
lého trhu, podle posledních 
údajů je to již jen zhruba 
osm procent. Je tomu tak 
a co stojí za poklesem?
Čísla by měla souhlasit, 
protože se na jejich sestavo-
vání jako člen unie podílíme. 
Na pokles měla velký vliv 
metanolová aféra, kdy lidé 
opravdu ztratili důvěru 
k tomu, co neznají, a vrátili 
se ve velké míře k tomu 
osvědčenému.

Druhým důvodem je 
i to, že právní prostředí 
je v Česku už delší dobu 
stabilní a nedošlo napří-
klad k nějakým skokovým 
změnám ve zdanění. To jsou 
vždy věci, které následně 

vyvolávají reakci v podobě 
toho, že se někdo pokouší 
vyrábět alkohol doma a ně-
které firmy se snaží pravidla 
různě obcházet. Pak černý 
trh roste.

A samozřejmě poklesu ne-
legálního trhu trochu pomá-
há i to, že se ekonomice daří. 
Od metanolové aféry tady 
nebyla žádná krize. Takže 
nejsou spouštěcí momenty, 
kdy se lidé rozhodují, že není 
jiné cesty než černý trh.

 Měl by stát zavést ještě 
nějaké opatření na potření 
černého trhu?
V unii diskutujeme některá 
opatření, která by stát mohl 
případně zavést, aby se situ-
ace opět nevymkla z rukou. 
Je jich několik. Může to být 
například lepší kontrola 
právě pěstitelského pálení. 
Ne ve smyslu výrazného 
omezení, ale aby bylo oprav-
du transparentní.

Dalším možným nástro-
jem jsou minimální prodejní 
ceny, což je opatření, které 
například funguje na Sloven-
sku. Aby se na trhu neob-
jevovaly výrobky za ceny, 
které jsou pod úrovní součtu 
nákladů, spotřební daně 
a DPH. To je další riziko-
vý faktor a pak se v rámci 
konkurenčního boje může 
stát, že se někdo obrátí 
k obcházení pravidel – a zase 
se dostaneme do nějaké 
problémové situace.

 Předloni dosáhly tržby 
Stocku Plzeň-Božkov  

2,484 miliardy korun. 
Kolik to bylo loni a co mělo 
vliv na případný nárůst či 
pokles?
Naše čisté tržby na českém 
trhu vzrostly o 1,5 procenta, 
hrubý zisk (EBITDA) o šest 
procent. Zaměřili jsme se 
na lepší mix výrobků a budo-
vání značek odspodu, tedy 
přes gastropodniky, což je 
strategie, která se ve střed-
nědobém horizontu vyplatí 
na celém trhu. K výsledkům 
pomohly i úspěšné novinky, 
zejména Božkov Bílý, Fernet 
Extra Hořký, ale i Amundsen 
Expedition, Johnnie Walker 
Red Rye Finish a Lionello 
Aperitivo.



Úspěchy  
a prohry slabé 
koruny
Tři a půl roku intervencí 
ČNB mělo dopady na českou 
ekonomiku nejen do chvíle, 
kdy ČNB svůj závazek 
ukončila. Bude mít dopady 
ještě mnoho dalších měsíců, 
ba let. Přesto lze centrálním 
bankéřům vystavit jakési 
předběžné vysvědčení.

Hlavním cílem v listopadu 
2013 bylo vrátit tehdy skomí-
rající cenový růst do blíz-
kosti dvouprocentního 
cíle. Slabší kurz měl zlevnit 
českou ekonomiku vůči za-
hraničí a toto zlevnění mělo 
být následně odstraněno 
opětovným zdražením skrze 
rychlý růst cen – rychlejší 
než v zahraničí. A tady je 
třeba si s výhodou zpětného 
pohledu čestně přiznat, že se 
věci úplně nepovedly.

Nejde ani tak o protiin-
flační šok z levné ropy; ten 
byl nečekaný a postihl nás 
i zahraničí. Hlavní vada 
provedení byla podle mého 
jinde. Od počátku vyhla-
šovala ČNB závazek vždy 
na dobu, která byla z po-
hledu firemního plánování 

příliš krátká. Nejdelší příslib 
slabého kurzu zazněl v létě 
2014, a to na rok a půl.

Mnohé podniky proto 
vnímaly slabý kurz jen jako 
krátkodobý bonus a odmí-
taly mu přizpůsobit ceny 
a mzdy. Jinými slovy odmítly 
přistoupit na hru, kterou 
ČNB vymyslela. České ceny 
proti těm eurovým sice rost-
ly rychleji, ale méně, než by 
odpovídalo oslabení kurzu 
po zásahu ČNB. Není divu, 
že mnozí sice čekali ono 
opětovné zdražení, ale nikoli 

přes inflaci, jak chtěla ČNB, 
nýbrž přes opětovné posílení 
kurzu, jen co ho ČNB pustí 
z řetězu.

V případě dokonale 
provedeného kurzového 
manévru by toto očekávání 
posílení kurzu mělo nastat 
jen v omezené míře – jen co 
by odpovídalo nárůstu úro-
kových sazeb brzy po exitu. 
Ve skutečnosti však očeká-
vání posílení koruny rostlo 
i poté, co začalo být jasné, že 
ČNB sazby po exitu hned tak 
nezvýší.

Do české měny to po-
stupně nalákalo zhruba dva 

biliony korun od spekulantů 
z celého světa. Ti teď netrpě-
livě čekají na svůj zisk, aby 
zas mohli odejít za výdělkem 
někam jinam. A pobyt těchto 
„cizích vojsk“ v naší měně 
deformuje a ještě dlouho 
bude deformovat důležité 
parametry české ekonomiky, 
jako jsou ceny aktiv nebo 
právě kurz měny.

Uvedené poznámky nejsou 
myšleny jako kritika ČNB, 
po většinu trvání intervencí 
jsem ostatně byl poradcem 
bankovní rady. Principiál-
ně dávalo oslabení kurzu 
v nevídaných podmínkách 
nulových úroků skutečně 
smysl. Byl to ale tah, který 
neměl v dějinách měnové po-
litiky žádný předobraz, a tak 
není divu, že ne vše šlo zcela 
podle plánu. Inflace se dosta-
vila jen v malém předstihu 
před inflací v zahraničí. 

Přesto celá akce bude 
mít velký přínos z hlediska 
měnové politiky. ČNB si totiž 
upevnila pověst instituce, 
která přísně hlídá plnění 
svého inflačního cíle. Tím se 
posílí očekávání všech hráčů 
v ekonomice, že česká inflace 
bude obvykle blízko kolem 
cílové dvojky. Každý mak-
roekonom ví, že stabilnější 
očekávání vede ke stabilněj-
šímu vývoji. A péče o mak-
roekonomickou stabilitu je 
podstatou měnové politiky 
ČNB. V tom smyslu byl kur-
zový závazek úspěchem.

Autor je analytikem České spořitelny

Komentář

Michal Skořepa
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Intervence ČNB 
neměla v dějinách 
předobraz, a tak 
není divu, že vše 
nešlo podle plánu.

Tvář dne 

 Vítám premiérčino rozhodnutí jako 
příležitost postavit se proti této 
vládě a její ekonomické politice,

řekl šéf britské opoziční 
Labouristické strany  
Jeremy Corbyn 
str. 10
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Mzdy a věčné kyselé jablko
Minimální mzda v Česku je pod průměrem EU. To je 
neoddiskutovatelný fakt. Stejně tak platí, že zvyšování 
minimální mzdy trochu pomáhá tomu, že stoupají výplaty 
i lépe vydělávajícím lidem. Proto odboráři každoročně 
kvůli nejnižší odměně za práci tak vehementně tlačí 
na vládu. Je to pochopitelné, ale k nějakému dramatické-
mu kynutí všech výplatních pásek to příliš nepřispěje.
 
Ani odbory, které dlouhodobě kritizují nízké mzdy, totiž 
nechtějí kousnout do kyselého jablka. To by znamenalo 
připustit hlavní důvod pomalého růstu českých výplat: 
sociální odvody a celkové zdanění práce jsou v Česku 
jedny z nejvyšších na světě. Jako kolem horké kaše chodí 
kolem největšího problému i politici. Levice o snižování 
této zátěže nechce nic slyšet, prořídly by příjmy státní kasy 
a vláda by neměla z čeho voličům selektivně rozdávat. Jen-
že i pravicové strany mají v tomto bodě k činům daleko. 
Vysoké zdanění práce kritizují rády, ale především v čase, 
kdy nenesou vládní odpovědnost.
 Jana Havligerová

Buď se postavte do čela, nebo následujte, anebo uhněte 
z cesty, Ale nikdy nezkoušejte dělat to všechno najednou!
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n Patnáct let uběhlo 
od vydání poslední 
řadové desky od fe-
noménu devade-
sátých let skupiny 
Lucie. Po opulent-
ních oslavách třiceti 
let existence kapela 
vydá i novou desku.

Dušan Kütner

Michal Dvořák, Robert 
Kodym, David Koller a P. B. 
CH. − čtveřice, která v tu-
zemsku formovala hudební 
vkus devadesátých let, se 
rozhodla znovu zkusit štěs-
tí s novými nahrávkami. 
Po dlouhé nahrávací pauze 
chystá nové album, které 
naváže na desku Dobrá 
kočzka která nemlsá, která 
vyšla již v roce 2002.

„Už jsme zralí, starší a to 
se snad odrazí i na písních 
a textech,“ řekl Koller. 
Lucie se přitom k letitému 
spánku uložila po letech 
vzájemných sporů, kdy spo-
lu jednotliví členové příliš 
nemluvili. „Ověřili jsme si, 
že nyní spolu můžeme pra-
covat opět 24 hodin denně,“ 
podotkl Dvořák.

Po rozchodu se členové 
věnovali svým vlastním 
projektům. Například 
Dvořák brázdí tuzemská 
i zahraniční pódia s pro-

jektem Vivaldiano, Koller 
hrává se svým Kollerban-
dem, jejichž poslední deska 
se dočkala ocenění od fa-
noušků i kritiků. „Bál jsem 
toho, že všichni máme své 
projekty a polévku z toho 
neuvaříme. Naštěstí se to 
nestalo a máme už asi sedm 
písní,“ uvedl Kodym.

Lucie patří ke komerčně 
nejúspěšnějším skupinám 
polistopadové historie 
tuzemské hudební scény. 
Jako jedna z mála dokázala 
vyprodávat nejen velké 
sportovní haly, ale i fotbalo-
vé stadiony.

Dlouholeté rozpory, kdy 
se z kapely poroučeli chvíli 
ten či onen člen, nakonec 
vyvrcholily na počátku mi-
nulého desetiletí rozpadem.

Před pěti lety se ale 
dokázala čtveřice muzi-
kantů přece jen domluvit. 
Výsledkem byla řada 
koncertů ve vyprodaných 
halách v čele s O2 arenou 
či fotbalovým stadionem 
v pražském Edenu ke třicá-
tému výročí vzniku kapely, 
které přilákaly desítky tisíc 
lidí.

Nové plány přitom hodlá 
Lucie podpořit dalšími 
koncerty. V této chvíli jsou 
plánovány tři, a to příští rok 
na podzim v Ostravě, Brně 
a Praze. Kapela ale nevy-
lučuje, že jejich počet ještě 
stoupne.

Lucie chce 
zpět. Vydá 
nové album

:
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ALBUM I  KONCERTY. Skupina Lucie chystá nejen nové autor-
ské album, ale i tři koncerty v Praze, Brně a Ostravě.
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Beatles u příležitosti padesá-
tého výročí vydání alba Sgt. 
Pepper’s Lonely Hearts Club 
Band vydá v květnu jeho 
zvláštní edici. Desku si bu-
dou moci fanoušci zakoupit 
na CD i vinylu a obsahovat 
bude i nové audio remixy. 
Edice bude obsahovat sou-
bor šesti disků, jehož součás-
tí bude album v originálním 
znění, dříve nezveřejněné 
nahrávky z jeho natáčení 
a kniha.

Zvláštní edice vyjde 
26. května. Set šesti disků 
obsahuje třicet tři dříve ne-
zveřejněných nahrávek, kte-
ré kapela natočila během im-

Sgt. Pepper slaví padesát

provizovaných sezení, nebo 
instrumentální verze písně 
Penny Lane a nové znění 
písně Strawberry Fields 
Forever. Album dále vyjde 
na DVD a Blu-ray, kde bude 
i dokumentární záznam 
o natáčení desky z roku 1992. 
Součástí souboru je i kniha 

s úvodem od zpěváka Paula 
McCartneyho a producenta 
Gilese Martina.

Osmé album skupiny Beat-
les poprvé vyšlo v červnu 
1967. Na jeho přebalu byli 
zobrazeni lidé, které členové 
kapely obdivovali. Byl mezi 
nimi například zpěvák Bob 
Dylan, herečka Marilyn 
Monroe, spisovatel Edgar 
Allan Poe, filozof Karel Marx, 
fyzik Albert Einstein, herec 
Marlon Brando nebo boxer 
Sonny Liston. Deska vyhrála 
čtyři hudební ceny Grammy 
včetně ocenění za album 
roku nebo za nejlepší obal. 
/čtk/
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SIESTA. Úchvat-
né panorama 
Centrálního 
obchodního dis-
triktu v Pekingu 
hýří architekto-
nickými krea-
cemi. V popředí 
odpočívají ti, kteří 
je stavěli. 

Vědci zjistili, že...

E15, deník pro ekonomiku a byznys | Vydává CN Invest a. s., Komunardů 1584/42, Holešovice, 170 00 Praha 7, IČ 04312945, internet www.e15.cz | Šéfredaktorka Tereza Zavadilová | Zástupci šéfredaktorky Hana Filipová,  

Jan Cizner a Martin Čaban | Šéfkomentátorka Jana Havligerová | Vedoucí vydání Kateřina Baumgartnerová a Petr Dašek | Redakce E15.cz Michal Nosek | Sekretariát redakce Adéla Nová, tel.: 225 977 668, redakcee15@cninvest.cz 

Kontakt na členy redakce jmeno.prijmeni@cninvest.cz | Distribuce distribuce@cninvest.cz | Marketing David Hanuš, david.hanus@cncenter.cz | Inzerce Šárka Kamarýtová, sarka.kamarytova@cncenter.cz 

Číslo registrace deníku E15 – MK ČR E 17948, ISSN 1803-4543 | Deník E15 vychází od listopadu 2007 | Přetisk a jakékoli šíření povoleno pouze se souhlasem vydavatele  

Nevyžádané příspěvky se nevracejí | Tisk EUROPRINT a. s. | Předplaté predplatne@cpost.cz, bezpl. linka 800 300 302 | Tištěný a prodaný náklad ověřuje ABC, člen IF ABC

n Astronomové jsou 
patrně historicky nej-
blíže k nalezení místa 
ve vesmíru, které by 
mohlo hostit život.

Pro nastartování životních 
procesů jsou podle součas-
ných měřítek nezbytné tři 
složky: tekoucí voda, zdroj 
energie pro metabolismus 
a vhodné chemické prostře-
dí, především pak prvky 
uhlík, vodík, dusík, kyslík, 
fosfor a síra. Výzkumná mise 
sondy Cassini, kterou  vypus-
til americký Národní úřad 
pro letectví a vesmír (NASA), 
prokázala, že Saturnův mě-

síc Enceladus takřka všech-
ny tyto podmínky splňuje. 

Odborníci sice na Encela-
du dosud neobjevili nezbyt-

ný fosfor a síru, předpo-
kládají ale, že se v tamním 
prostředí nacházejí. V ak-
tuálním vydání odborného 

magazínu Science to uvedli 
vědci, kteří se na projektu 
Cassini podílejí.

„Potvrzení toho, že 
v oceánu malého saturn-
ského měsíce existuje 
zdroj chemické energie, je 
důležitým milníkem našeho 
hledání obydlených světů,“ 
prohlásila Linda Spilkerová 
z kalifornské Laboratoře 
proudového pohonu (JPL)
spadající pod  NASA. „Zatím 
jsme se dostali historicky 
nejblíže k identifikaci místa, 
které disponuje takřka všemi 
ingrediencemi potřebnými 
k životu,“ dodal admini-
strátor projektu Thomas 
Zurbuchen. 

K největším úspěchům 
sondy Cassini, která se 
na průzkum Saturnu a jeho 
měsíčního systému vydala 
v roce 1997, patří průlet 
oblakem par a zmrzlých 
částic vody nad povrchem 
Enceladu přede dvěma roky. 
Díky tomu se podařilo zjistit, 
že pocházejí z oceánu, který 
se nachází pod ledovým 
příkrovem měsíce.

Sonda Cassini je nyní v zá-
věrečné fázi své mise, do kte-
ré se zapojila také Evropská 
kosmická agentura (ESA). 
Aparát svou vesmírnou pouť 
ukončí letos 15. září vstupem 
do atmosféry Saturnu, kde 
zanikne. /čtk, msc/

...Saturnův měsíc splňuje podmínky pro život
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VÝJIMEČNÁ LOKALITA. Měsíc Enceladus přitahuje pozornost 
odborníků. Je vhodný pro život.


